

إجراءات تسجيل العلامات التجارية في المملكة العربية السعودية دراسة تحليلية لنظام العلامات التجارية الخليجي في ضوء الاتفاقيات الدولية

إشراف: أ.د نايف بن سلطان الشريف

إعداد الطالبة: رزان بنت صالح الدوسري

المستخلص

تناولت هذه الدراسة إجراءات تسجيل العلامات التجارية في المملكة العربية السعودية من خلال عرض وتحليل موقف نظام العلامات التجارية لدول مجلس التعاون لدول الخليج العربية الصادر بالمرسوم الملكي رقم م/٥١ وتاريخ ١٤٣٥/٧/٢٦هـ، ولانتهه التنفيذية، ومقارنتها بأحكام اتفاقية باريس وتربس، والتي انضمت لهما المملكة العربية السعودي في ٢٠٠٥/١١/١١م. فتكمن مشكلة الدراسة في ما مدى التوافق بين إجراءات تسجيل العلامات التجارية وفقاً لنظام العلامات التجارية لدول مجلس التعاون الخليجي مع الاتفاقيات الدولية ذات العلاقة؟

فقسمت هذه الدراسة إلى أربع مباحث؛ فتناول المبحث التمهيدي ماهية العلامات التجارية، ثم في المبحث الأول ماهية تسجيل العلامات التجارية، وذكرنا في المبحث الثاني إجراءات تسجيل العلامات التجارية في ثلاث مراحل للتسجيل، وأخيراً تناولنا في المبحث الأخير آخر مراحل التسجيل وهي الاعتراض على تسجيل العلامات التجارية وقيد تسجيلها.

خرجت الدراسة بأهم النتائج والتوصيات التي توصلت لها الباحثة، فكان من أبرز النتائج أنه على خلاف نظام العلامات التجارية الخليجي الذي ذكر أحكاماً خاصة بإجراءات تسجيل العلامات التجارية، فإن كلاً من اتفاقيتي باريس وتربس لم تتضمن أحكاماً خاصة بذلك، لكنها جاءت بالمبادئ والأسس العامة لحماية العلامة التجارية، وحقوق الملكية الصناعية والفكرية، وتركت اتفاقية تربس إجراءات تسجيل العلامات التجارية ومحتويات الطلب لنظام كل دولة من دول الأعضاء لتضع ما يناسبها. ولقد تعددت طرق فحص طلبات تسجيل العلامات التجارية حول العالم، إلا أن نظام العلامات التجارية الخليجي قد تبني نظام الرقابة المسبقة. ولم تتضمن اتفاقيتا باريس وتربس أي أحكام خاصة بشأن تحديد طريقة فحص العلامات التجارية وإيداعها، وتركت الحرية لتشريع كل دولة من دول الأعضاء لتبني الطريقة التي تناسبها. ومن أهم التوصيات، التوصية بضرورة إضافة نص يوجب على طالب تسجيل العلامة التجارية أن يذكر في طلب التسجيل الغاية التي من أجلها يسجل مجموعة من العلامات، إذ إنه لا يوجد نص يمنع التاجر أو الصانع من تسجيل العلامة المانعة أو الاحتياطية، ولا سبيل لمعرفة الدافع الحقيقي لعملية تسجيل العلامة في أثناء تسجيلها. والتوصية بضرورة إضافة نصوص تفصيلية في نظام العلامات التجارية الخليجي تنظم مسائل رهن العلامات التجارية.

Trademark Registration Procedures in Saudi Arabia
An analytical Study of the Gulf Trademark Law in the light of International Agreements

Prepared by: Razan Saleh Aldosari

Supervised by: Prof. Naïf AlShareef

Abstract

The study addressed with the procedures for trademarks registration in the Kingdom of Saudi Arabia by presenting and analyzing the position of the trademarks law of the Arab Gulf Cooperation Council, and it's implementing regulations. Comparing it with the provisions of the Paris and TRIPS Agreement, to which the Kingdom of Saudi Arabia joined them on 11/11/2005M. The problem of the study lies in the extent of compatibility between trademark registration procedures in accordance with the trademark law of the Gulf Cooperation Council states with the relevant international agreements?

This study was divided into four sections. The introductory section dealt with the nature of trademarks, then in the first section the nature of trademarks registration, in the second section we mentioned the procedures for trademarks registration in three stages of registration. Finally, in the last section we dealt with the last stages of registration, which is objection to trademark registration it is being registered.

The most important Conclusions and recommendations reached by the researcher, as follows, one of the most notable results was that, unlike the Gulf trademarks law, which mentioned special provisions for trademark registration procedures, which both of Paris and TRIPS agreements did not contain provisions for this, but rather they came with general principles and fundamental for trademark protection. The property rights, TRIPS Agreement left the trademark registration procedures and contents of application for the law of each member state to set what suits it. There have been many methods for checking trademark registration applications around the world, but the Gulf Trademarks law use the prior censorship. The Paris and TRIPS conventions did not contain any special provisions regarding to the determination of the method for checking and filing trademarks, and left the freedom to legislate each member state to adopt the method that suits it. Among the most important recommendations it's add a text requiring the trademark registration applicant to state in the registration application the purpose for which he is registering a group of marks, as there is no text preventing the merchant or manufacturer from registering the prohibitive or reserve mark, and there is no way to know the true motive for the process The mark is registered during its registration. The recommendation is to add detailed texts in the Gulf Trademark Law regulating trademark mortgage matters.